

张向前 著

[中国特色社会组织 发展战略研究]

 经济日报出版社

华侨大学华商管理研究文库·人文社会科学研究基地文库

国家民政部重大委托课题·国家民政理论研究优秀成果奖

中国亚太经合组织合作基金项目

张向前 著

[中国特色社会组织 发展战略研究]

 经济日报出版社

图书在版编目（CIP）数据

中国特色社会组织发展战略研究 / 张向前著. —北
京：经济日报出版社，2018. 2
ISBN 978-7-5196-0315-1

I . ①中… II . ①张… III . ①社会组织 - 发展战略 -
研究 - 中国 IV . ①C912.21

中国版本图书馆 CIP 数据核字（2018）第 039989 号

中国特色社会组织发展战略研究

作 者	张向前
责任编辑	杨保华
出版发行	经济日报出版社
地 址	北京市西城区白纸坊东街 2 号 A 座综合楼 710
邮政编码	100054
电 话	010-63567683（编辑部） 010-63567692（发行部）
网 址	www.edpbook.com.cn
E - mail	edpbook@126.com
经 销	全国新华书店
印 刷	北京市金星印务有限公司
开 本	710 × 1000 mm 1/16
印 张	19. 5
字 数	289 千字
版 次	2019 年 2 月第一版
印 次	2019 年 2 月第一次印刷
书 号	ISBN 978-7-5196-0315-1
定 价	65. 00 元

内容摘要

中国特色社会主义社会组织建设是构建现代社会组织管理体制的必然要求，是实现中国特色社会主义制度模式的现实路径之一，是中国特色社会主义“四个自信”的重要组成部分。本研究以中国特色社会主义的观点、立场、方法为指导，研究中国特色社会主义社会组织相关理论，探索符合中国国情的社会组织发展战略和实施路径，全面促进中国特色社会主义社会组织的发展。

主要研究如下：第一，研究中国特色社会主义视域下社会组织建设的理论。通过梳理公民社会理论、法团主义、治理理论等西方社会组织发展主要理论，探讨马克思经典著作关于国家与社会理论、社会管理思想，以及中国古代、近代有关社会组织管理思想，结合改革开放后中国共产党在社会组织建设与管理方面的经验，深入贯彻习近平同志有关社会组织治理的重要思想，提出中国特色社会主义社会组织发展道路的理论依据、具体内涵及理论框架。第二，研究中国社会组织历史发展。重点研究中国特色社会主义社会组织发展模式。第三，研究中国特色社会主义社会组织监管与发展的内在机理、主要模式。第四，以北京、香港为例研究中国特色社会主义社会组织发展。分析北京的社会组织存量最大增量最高，提出：政府、第三方评估机构和公众三个主体需要共同发挥主观能动性，促进社会组织的发展。研究香港社会组织通过法律手段、经济手段以及行政手段促进社会组织发展。第五，以中国特色科技组织、商会组织、公益组织为例研究其发展及趋势。强调商会有效服务“大众创业、万众创新”。强调“互联网+公益”。第六，借鉴美国、日本、英国社会组织发展对中国的启示。美国社会组织蓬勃发展得益于其强大的群众参与机制、与政府间友好

的伙伴关系以及注重内在与外在的约束力等成功经验。从政府、社会组织和国民三个层面提炼出日本社会组织发展过程中值得借鉴的成功经验。分析总结出英国社会组织在教育、卫生、就业和社会保障等方面的发展经验。第七，研究中国特色社会主义组织发展战略。通过分析我国社会组织在国家现代化治理体系中的战略地位、社会主义建设中的职能定位以及社会组织发展的战略目标，研究中国特色社会主义组织发展的战略选择。第八，研究中国特色社会主义组织发展的保障体系。系统分析我国特色社会组织发展保障体系的基本框架，探讨社会组织发展保障体系的影响因素，提出完善中国特色社会主义组织发展保障体系的实施建议。

本研究若能有效实施，首先，有利于掌握中国特色社会主义组织发展面临的困境、挑战与机遇，为推动社会组织快速发展寻找系统发展路径；其次，研究社会组织在中国特色社会主义框架下的发展理念、战略路径与保障体系，为党和政府社会组织建设中提供理论支持与决策建议。最后，本研究注重交叉学科新研究理论方法与技术的运用，比较与借鉴相结合，可为解决其他社会问题提供参考，对相关研究者也有较高借鉴价值。

关键词：中国特色社会主义组织；发展历史；理论机理；战略路径；保障体系

Abstract

The construction of social organizations with Chinese characteristics is an inevitable requirement for the construction of modern social organization and management system. It is one of the realistic ways to realize the mode of socialist system with Chinese characteristics, and is an important part of “four matters of confidence” of Chinese socialism. Guided by the viewpoints, standpoints and methods of Chinese socialism, this study explores the relevant theories of social organization with Chinese characteristics, probes into the development strategy and implementation path of social organization that are in line with China’s national conditions, and comprehensively promotes the development of social organizations with Chinese characteristics.

The main research findings are organized as follows: (1) Theories of social organization construction in the perspective of socialism with Chinese characteristics have been studied. By combing the main theories of the development of the western social organizations, such as the civil society theory, the theory of corporatism and governance, it is probed into the Marx’s classics on the theory of state and society, the thought of social management, and the thoughts on social organization management in ancient China and modern times. Combined with the experience of the Communist Party of China in the construction and management of social organizations after the reform and opening, it is put forward the theoretical basis, concrete connotation and theoretical frame of the development path of

social organization with Chinese characteristics by implying Xi Jinping's important ideas about social organization governance; (2) The study of the historical development of Chinese social organizations focuses on the development mode of social organizations with Chinese characteristics; (3) It have also been argued the internal mechanism and main models of the supervision and development of social organizations with Chinese characteristics in this research; (4) The development of social organization with Chinese characteristics is discussed by taking Hongkong, Beijing as an example. In Beijing, social organizations have the largest and highest increment. It is put forward that the government, the third party and the public need to jointly exert subjective initiative to promote the development of social organizations. The study of social organizations in Hongkong promotes the development of social organizations in the way of legal, economic and administrative; (5) It is also showed its development and trend by taking Chinese characteristics science and technology organizations, chamber of commerce organizations, non-profit organizations as an example, which emphasizes the effective service of the chamber of Commerce for "mass entrepreneurship and innovation" and "Internet + public welfare"; (6) Learn lessons from the development of social organizations in the United States, Japan and Great Britain. The vigorous development of U.S. social organizations has benefited from its successful mass participation mechanism, its friendly partnership with the government and the successful experience of focusing on internal and external constraints. The successful experience of the development of Japanese social organizations is extracted in the level of government, social organizations and the nationalities. The development experience of British social organizations is analyzed and summarized in education, health, employment and social security; (7) The development strategy of social organizations with Chinese characteristics is studied, by analyzing the strategic position of our social organizations in the national modernization governance system, the function orientation in the socialist construction as well as the strategic goal of the development of social organizations; (8) The security system for the development of social organizations

with Chinese characteristics have been studied. It analyzes the basic framework of the development of social security system systematically. The influencing factors of social security system development are also discussed. It puts forward suggestions on improving the development of social organization with Chinese characteristics.

If this research can be implemented effectively, first of all, it is helpful to grasp the predicament, challenge and opportunity faced by the development of social organizations with Chinese characteristics, and to seek the systematic development path for promoting the rapid development of social organizations. Secondly, it studies the development idea, strategic path and security system of social organizations in the frame of Chinese socialism, which can provide theoretical support and decision-making suggestions for the party and government. Thirdly, this research focuses on the application of new research methods and techniques in interdisciplinary research. The combination of comparison and references can provide references for solving other social problems and also have a high reference value to relevant researchers.

Key words: Social organizations with Chinese characteristics; History of development ; Theoretical mechanism; Strategic path; Security system

目 录

第一章 中国特色社会主义视域下社会组织建设理论研究.....	1
1 引言	1
2 西方有关社会组织建设和管理的主要理论	4
3 马克思主义经典著作关于社会组织建设与管理理论	6
4 中国关于社会组织建设与管理思想	8
5 中国特色社会主义发展道路理论的主要内涵	12
6 本章小结	15
参考文献	16
第二章 中国社会组织历史发展研究.....	19
1 引言	19
2 中国传统社会组织的发展	20
3 新中国成立后社会组织的发展历史	23
4 中国社会组织发展历史的经验启示	28
5 中国社会组织发展展望	32
6 本章小结	34
参考文献	35
第三章 中国特色社会组织监管与发展内在机理研究.....	37
1 引言	37

2 文献综述	38
3 中国特色社会主义组织监管机制与其发展的互动关系内在机理	39
4 对策启示	44
5 本章小结	47
参考文献	47
第四章 中国社会组织发展主要模式研究	49
1 引言	49
2 中国社会组织发展现状及国外经验对比	52
3 中国社会组织发展模式分析	57
4 中国社会组织发展模式存在的主要问题	59
5 影响中国社会组织模式发展的主要因素	61
6 中国社会组织模式发展的方向及建议	62
参考文献	65
第五章 北京社会组织发展研究	68
1 引言	68
2 研究概述	69
3 北京社会组织的发展历程	72
4 北京社会组织发展存在的问题	74
5 北京社会组织发展的启示	75
6 本章小结	78
参考文献	79
第六章 中国香港社会组织发展研究	81
1 引言	81
2 香港社会组织的发展历程简述	82
3 香港社会组织的运作	83
4 香港社会组织发展的经验启示	86
5 香港社会组织促进经济社会发展展望	90

6 本章小结	90
参考文献	91
第七章 中国特色科技类社会组织发展战略研究	93
1 引言	93
2 文献综述	94
3 我国科技类社会组织的发展现状	96
4 我国科技类社会组织发展的 SWOT 分析	100
5 中国特色科技类社会组织发展的战略目标	103
6 中国特色科技类社会组织发展战略实现的路径	105
7 本章小结	109
参考文献	110
第八章 中国特色商会组织发展研究	113
1 引言	113
2 文献综述	114
3 我国商会组织发展现状	115
4 我国商会组织存在的主要问题	118
5 我国商会组织未来发展建议	121
6 本章小结	126
参考文献	127
第九章 中国特色公益组织发展研究	130
1 引言	130
2 文献综述	131
3 我国公益组织发展现状	133
4 公益组织发展存在的主要问题	135
5 我国公益组织发展面临的机遇与挑战	138
6 我国公益组织未来发展趋势预测分析	141
7 公益组织未来发展建议	144

8 本章小结	147
参考文献	148
第十章 美国社会组织发展及启示	150
1 引言	150
2 国内外研究综述	151
3 美国社会组织发展的历程	152
4 美国社会组织的贡献分析	154
5 美国社会组织发展的成功经验	158
6 美国社会组织的发展对我国的启示	160
7 本章小结	163
参考文献	163
第十一章 日本社会组织发展对中国的启示	165
1 引言	165
2 日本社会组织发展概况	166
3 日本社会组织对社会和经济的贡献	167
4 日本社会组织的成功经验	170
5 日本社会组织对我国的启示	174
6 本章小结	176
参考文献	177
第十二章 英国社会组织发展及对中国的启示	179
1 引言	179
2 理论基础	180
3 英国社会组织的发展经验	183
4 英国社会组织对中国的启示	187
5 本章小结	190
参考文献	190

第十三章 中国特色社会组织建设战略研究·····	193
1 引言·····	193
2 国内外研究综述·····	194
3 中国特色社会组织建设的现状分析·····	195
4 中国特色社会组织建设的战略选择分析·····	201
5 实现中国特色社会组织建设战略的路径选择·····	205
6 本章小结·····	207
参考文献·····	207
第十四章 从中国特色社会组织发展历史看未来道路·····	210
1 中国特色社会组织特殊的发展背景·····	211
2 社会组织特殊的现实起点·····	215
3 中国特色社会组织特殊的发展的机遇与挑战·····	218
4 中国特色社会组织特殊的发展原则·····	221
5 中国特色社会组织特殊的发展路径·····	224
参考文献·····	230
第十五章 中国特色社会组织发展的保障体系研究·····	232
1 引言·····	232
2 国内外相关理论综述·····	233
3 中国特色社会组织保障体系发展历程·····	235
4 中国特色社会组织发展保障体系的基本框架·····	238
5 中国特色社会组织发展的保障体系影响因素·····	242
6 完善我国特色社会组织发展的保障体系的建议·····	245
7 本章小结·····	249
参考文献·····	249
第十六章 高校单位型社区党组织作用发挥初探·····	253
1 引言·····	253
2 高校单位型社区的特点·····	254

3 华大社区党组织的角色功能定位：服务型党组织 255

4 华大社区服务型党组织的实践探索 258

5 社区党组织作用发挥面临的主要障碍 263

6 华大社区党组织作用发挥的保障措施 265

7 本章小结 269

参考文献 269

第十七章 研究总结..... 271

1 研究的主要目标 271

2 研究的主要内容 272

3 研究的主要创新 281

后 记..... 283

CONTENTS

Chapter 1 Theoretical research on social organization construction in the perspective of Chinese socialism	1
1 Introduction	1
2 The main theories on the construction and management of social organizations in the West	4
3 The theory on the construction and management of social organizations in Marxist classics	6
4 Ideology on the construction and management of social organizations in China	8
5 The main connotation of the development path theory of the social organization with Chinese characteristics	12
6 Chapter summary	15
References	16
Chapter 2 Research on the historical development of social organizations in China	19
1 Introduction	19
2 The development of traditional social organizations in China	20
3 The development history of social organizations after the founding of New China	23
4 The experience of the development history of social organizations in China	28

5 Prospects for the development of social organizations in China	32
6 Chapter summary	34
References	35
Chapter 3 Research on the internal mechanism of supervision and development of social organization with Chinese characteristics.....	37
1 Introduction	37
2 Theoretical reviews	38
3 The internal mechanism of the interaction between the supervision mechanism of social organization with Chinese characteristics and its development	39
4 Countermeasures and inspirations	44
5 Chapter summary	47
References	47
Chapter 4 Research on the main mode of social organization development in China	49
1 Introduction	49
2 The development of social organizations in China and the comparison of foreign experience	52
3 Analysis of the mode of social organization development in China	57
4 The main problems in the development mode of social organizations in China	59
5 Main factors affecting the development mode of social organizations in China	61
6 The development direction and suggestion of social organization mode in China	62
References	65
Chapter 5 Research on the development of social organizations in Beijing	68
1 Introduction	68
2 Research overview	69

3 The development process of social organizations in Beijing	72
4 Problems in the development of social organizations in Beijing.....	74
5 Inspirations from the development of social organizations in Beijing	75
6 Chapter summary	78
References	79
Chapter 6 Research on the development of social organizations	
in Hongkong	81
1 Introduction	81
2 The development process of social organizations in Hongkong	82
3 Inspirations from the development of social organizations in Hongkong	83
4 The prospect of social organizations to promote economic and social development in Hongkong	86
5 Chapter summary	90
6 Chapter summary	90
References	91
Chapter 7 Research on the development strategy of social organizations	
of science and technology with Chinese characteristic	93
1 Introduction	93
2 Theoretical reviews	94
3 The present situation of the development of sci-tech social organizations in China	96
4 SWOT analysis on the development of Chinese sci-tech social organizations	100
5 The strategic goal of the development of sci-tech social organizations with Chinese characteristic.....	103
6 The realization path of the development of sci-tech social organizations with Chinese characteristic	105
7 Chapter summary	109
References	110